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بررسی ها نشان می دهد حقوق و دستمزد کارگران 
و کارمندان در چند سال گذشته، به یک سوم نزول 
پیدا کرده است. برخی کارشناسان معتقدند این 

روند در سال ۱۴۰۳ هم ادامه داشته باشد.
حســن لطفی عضو کمیســیون اجتماعی مجلس گفت: 
زحمتکش ترین قشر در کشــور، جامعه کارگری است و چرخ 
اقتصاد کشور دست آنهاست، ولی متاسفانه جوری که باید در 
سطح کشور دیده شوند با آن ها برخورد نمی شود. تولیدکنندگان 
یا همان کارفرمایان به جای اینکه هزینه های تولید را از جاهای 
دیگر کم کنند، از دســتمزد کارگران کم می کنند. یعنی آن ها 
باید مواد اولیه و هزینه های تولید در سایر قسمت ها را کاهش 
 دهند تا کالا به صرفه تر شــود نه اینکه بخواهند از حق کارگر 

بزنند.
اصلا باید پرسید متولی کارگران در این مملکت کیست؟ آیا 
سازمان تامین اجتماعی را کارگران تشکیل داده اند یا نه؟ حال، 
چند نفر از کارگران عضو هیات مدیره سازمان تامین اجتماعی 
یا شرکت های زیرمجموعه آن هســتند؟ چند نفر از آن ها یا 
بچه هایشان در این سیستم پر پول مدیرعامل شدند؟ چند نفر 

از آن ها در بانک رفاه کارگران جزو افراد تصمیم گیر هستند؟

بــه گزارش اقتصاد آنلایــن، کارگران صندوقــی دارند که 
تضمین کننده آینده آن هاست و بانکی دارند که باید به این ها 
تسهیلات بدهد، ولی خود کارگران هیچ نقشی در تصمیم سازی 
و تصمیم گیری بانک و سازمان و صندوق های خودشان ندارند. 

کارگران یکی از ارکان اصلی تولید کشور هستند، ولی باز هم 
هیچ جایی در مباحث تصمیم گیری کشــور ندارند و به عنوان 

ابزار کار دیده می شوند.
عجیب است که وقتی پای حقوق و دستمزد به میان می آید 

کسی نیست که مایحتاج کارگر را درنظر بگیرد که آیا مسکن 
دارند یا خیر یا مثلًا بیمه آن ها پرداخت می شود یا نه؟ آیا سازمان 
بیمه تامین اجتماعی حاضر است مسائل کارگران را شفاف سازی 
کند و هر ســال اعلام کند که مثلًا فلان مقدار بیمه پرداخت 

شده است؟
در تعیین دستمزد کارگران چه کسانی باید دخیل باشند؟ مثلثی 
داریم که یک طرف کافرما یا تولیدکننده اســت و یک طرف 
دولت و یک طرف کارگر است. کارگر چه نقشی در این مثلث 
تصمیم گیری دارد؟ آیا واقعاً زندگی و درآمد یک کارگر ارزیابی 
می شود که ببینیم چقدر با تورم همخوانی دارد یا نه؟ دولت در 
این مثلث، بیشتر به سمت افزایش تولید و کارفرما است. در این 
میان، عامل اصلی تولید کارگر است، ولی او را درنظر نمی گیرند.

روز به روز شــرکت ها با کمبود کارگر مواجه می شوند. برای 
کارگری که هفت میلیون تومان حقوق می گیرد و یک میلیون 
تومان پول سرویس و حداقل چهار میلیون تومان اجاره خانه 
می دهد، چه می ماند؟ اگر کارگر زندگی اش تامین شود و حداقل 
ماهی ۲۰ میلیون تومان به بالا حقوق بگیرد، خیلی احتمالش 
کم است که شرکت و کارش را رها کند و برود با تاکسی های 
اینترنتی کار کند. خیلی از کارگرها و حتی کارمندان، درآمد و 

هزینه هایشــان با هم همخوانی ندارد و برای همین، به دنبال 
شغل های کاذب می روند.

تولید در حال خوابیدن است و متاسفانه از طرفی کارفرمایان و 
تولیدکنندگان ما به جای اینکه قیمت تمام شده را از جای دیگری 
کم کنند از کارگر کم می کنند. یعنی تولیدکننده سود همه چیز 
را حساب می کند و بعد به کارگر می گوید بیشتر از این نمی توانم 
به تو حقوق بدهم. تا زمانی که نمایندگان کارگران در کانال های 
تصمیم گیری نباشند، لوایح بودجه هر سال می آید و می رود و این 

قشر زحمتکش است که باید طعم فقر را بیش از پیش بچشد.
ســازمان تامین اجتماعی مال کارگران اســت، ولی اجازه 
نمی دهند که خودشــان در این تصمیمات دخیل باشند. یک 
عده ای را هم در کانون های بازنشستگی قرار داده اند که آن ها 
نیز از منافع سازمان دفاع می کنند تا منافع کارگر. باید کرامت 
و شخصیت کارگر و خانواده اش حفظ شود که این در راستای 

تامین منافع مادی کارگر است.
این روزها، کمیسیون تلفیق در حال بررسی بودجه است، ولی 
در بودجه ســالیانه برای کارگر چیزی لحاظ نمی شود. شورای 
حقوق و دستمزد کشور است که باید ورود کند و حقوق کارگران 

را در آن جا تعیین و تکلیف کند.

نماینده مجلس: 

کارگران جایی در تصمیم گیری کشور ندارند
واردات اتوبوس مشکلات را حل می کند

قیمت ۱۰ برابری تاکسی های اینترنتی
تشکری هاشمی گفت: شهروندان باید هرگونه دریافت کرایه اضافی از سوی 

تاکسیرانی را با سازمان تاکسیرانی و شماره ۱۳۷ در جریان بگذارند.
قطعا برای شما هم پیش آمده است که در روزهای بارندگی، بعضی رانندگان تاکسی درخواست 
کرایه مازاد دارند تا شما را با کرایه ای بیشتر از نرخ مصوب به مقصد برسانند. این افزایش قیمت 
که از طرف خود رانندگان اعمال می شود، در روزهای برفی بیشتر هم خواهد شد و هرکس هرچه 
بخواهد و زورش برسد، از شهروندان کرایه دریافت می کند. طبق گفته یکی از اعضای  شورای 
شهر تهران، این امر در بیشتر مواقع از سوی تاکسی های گردشی صورت می گیرد و رانندگان 
که در خط کار می کنند، طبق همان کرایه نصب شده روی شیشه، باید مبلغ را دریافت کنند.البته 
باید گفت که بحث تاکسی های اینترنتی  جدای از این موارد است. قیمت گذاری تاکسی های 
اینترنتی، صدای تمام مردم را درآورده اســت و شهروندان به این اعتراض دارند که چرا قیمت 
مصوبی برای تاکسی های اینترنتی در نظر گرفته نمی شود. این اعتراض کاملا درست است؛ 
چراکه در بسیاری مواقع، مشاهده می شود که برای یک مسیر که با تاکسی مبلغ آن ۲۰هزار 

تومان است، از سوی تاکسی های آنلاین تا ۱۰۰ هزار تومان هم اعلام قیمت شده است.
باید نظارت کافی بر تاکسیرانی صورت گیرد

جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران، در ارتباط 
با بحث اینکه رانندگان تاکسی در روزهای بارانی حق دریافت کرایه اضافی را ندارند، به گسترش 
نیوز گفت: اصولا وظیفه اصلی، سازمان نظارت بر تاکسیرانی شهر تهران، نظارت بر ناوگان است 
تا این بتواند در خطوط تعیین شده و با تعرفه های مشخص خدمت رسانی کنند. درواقع چنین 

مسئله ای را باید وظیفه ذاتی و بدیهی سازمان نظارت بر تاکسیرانی دانست.
تشــکری هاشمی ادامه داد: باتوجه به اینکه این سازمان گشت هایی را در سطح شهر برقرار 
کرده اند و نظارت بر عملکرد تاکسی ها به صورت میدانی انجام می شود، شهروندان می توانند 
هرگونه دریافت کرایه اضافه را با سامانه ۱۳۷ در جریان بگذارند که قطعا رسیدگی خواهد شد. 
شورای شهر انتظار دارد اگر مشکلی در سطح شهر برای شهروندان به وجود آمد، حتما از طریق 
سازمان و هیئت های انضباطی رسیدگی شود.وی افزود: اما آنچه به نظر می رسد این است که 
درصد بسیار زیادی از رانندگان تاکسی، نرخ ها را رعایت می کنند و کرایه اضافی از مسافر دریافت 
نمی کنند. باتوجه به اینکه برچسب قیمت روی شیشه جلوی تاکسی ها نصب شده است، بدیهی 
است که هم راننده و هم مسافر، از قیمت ها مطلع هستند. با این وجود، نباید تخلفی صورت گیرد 

و راننده تاکسی مبلغی بیشتر از نرخ درج شده دریافت کند.
ممکن است تاکسی های گردشی تخلف کنند

عضو شورای شهر تهران خاطرنشان کرد: این تخلف احتمالی ممکن است از سوی تاکسی های 
گردشی صورت گیرد که مبلغی را بالاتر از نرخ مصوب دریافت می کنند. در این صورت، مردم 
عزیزمان باید این تخلفات احتمالی را به سازمان تاکسیرانی گزارش کنند. همچنین گشت های 
بازرسی سازمان باید این موارد را مدنظر داشته باشند تا خدایی ناکرده شاهد این قبیل از تخلفات 
نباشــیم.رئیس کمیسیون عمران و حل و نقل شورای شهر تهران در ادامه این گفت و گو به 
گسترش نیوز گفت: بخشی از نگرانی و اعتراض مردم، مربوط به شرکت های خدمات تاکسی 
آنلاین است که متسفانه باتوجه به اینکه قیمت گذاری این شرکت ها به صورت شناور است و 
خودشان نرخ کرایه را تعیین می کنند، این تبعات را به همراه خواهد داشت که مردم نسبت به 
گران بودن قیمت کرایه این تاکسی ها اعتراض داشته باشند.وی گفت: »گاهی اوقات مشاهده 
می شود که قیمت کرایه این مدل تاکسی ها برای یک مسیر مشخص، ۱۰ تا ۱۵ برابر کرایۀ 
تاکسی رانی است که همین مسئله باعث ناراحتی شهروندان شده است. به نظر می رسد چنین 
مســئله ای اشکال بزرگی اســت که دولت و وزارت صمت باید نسبت به برطرف شدن این 
 چند نرخی بودن، ورود پیدا کنند. وزارت صمت، حتما باید دست به کار شود تا این امر بدیهی 
شرکت های تاکسی آنلاین که خودشان قیمت تعیین می کنند و این اقدام تخلف محسوب 
می شود، هرچه زودتر تعیین و تکلیف شود. اینکه قیمت گذاری یک مجموعه خدمت رسان به 

خودش واگذار شود، تخلف خواهد بود.
دولت و وزرات صمت ورود کنند

 تشکری هاشمی عنوان کرد: چنین موضوعی نیازمند دخالت دولت است تا دربارۀ این مصوبه 
که اجازه داده شد شرکت ها خودشان برای خودشان قیمت تعیین کنند، این مصوبه را اصلاح 
کنند و اجازه دهند بر اساس قانون، شوراهای اسلامی شهر نسبت به تعیین نرخ کرایه ها، با توجه 
به شرایط اقتصادی و اقلیمی و هزینه های تمام شدۀ هر سفر تصمیم بگیرند.وی در باره علت 
زیاد بودن سر فاصله اتوبوس ها تا رسیدن به ایستگاه گفت: علت این ماجرا که واقعا در چشم 
شهروندان مشهود بوده، کمبود ناوگان است. این کمبود ناوگان سبب شده است تا نتوانیم در 
سطح شهر، خدمات رسانی مطلوبی را به شهروندان ارائه دهیم. پیگیری های بسیاری صورت 
گرفته و باتوجه به آنکه بودجه های بسیار خوبی برای شرکت واحد درنظر گرفته شد و منابع 
لازم برای خرید اتوبوس در مصوبات شورای اسلامی شهر تهران درنظر گرفته شد و شهرداری 
که قدم های بسیار خوبی را برای تامین اتوبوس در داخل و خارج از کشور برداشته است.عضو 
شورای شهر تهران در پایان گفت: امیدوارم که هرچه سریع تر و طبق قول هایی که داده شد، در 
ماه های ابتدایی سال آینده، شاهد گسترش پذیرفتنی در ناوگان اتوبوس رانی شهر باشیم. در این 
صورت، حتما سرفاصله های اتوبوس ها کاهش پیدا خواهد کرد و این اتلاف وقتی که چه در زمان 
بارندگی و چه غیر بارندگی، شامل حال مردم می شود، از بین برود. امیدواریم شبکه اتوبوس رانی 
در خطوط تندرو اتوبوس با همان سر فاصلۀ ۲دقیقه ای که در گذشته تجربه کرده ایم، مجدداً به 
همان سرفاصله برگردد و در خطوط عادی هم حداکثر تا ۵ دقیقه، مردم منتظر ورود اتوبوس به 
ایستگاه باشند. تمام این موارد با افزوده شدن اتوبوس به ناوگان اتوبوس رانی برطرف خواهد شد.

معاون روابط کار وزارت تعاون:
 عدالت مزدی در جامعه کارگری 

با اجرای طرح طبقه بندی مشاغل محقق می شود
رعیتی فرد، معاون روابط کار وزارت تعاون، گفت: با عملیاتی شدن طرح طبقه بندی 
مشاغل در کارگاه های مشمول، به عدالت مزدی نزدیک می شویم و رضایت جامعه 

هدف تامین خواهد شد.
علی حسین رعیتی فرد در نشست با کارشناسان روابط کار سیستان و بلوچستان در زاهدان اظهار کرد: 
طبق ماده ۴۹ قانون کار واحدهای بالای ۵۰ نفر باید حتما طرح طبقه بندی مشاغل را داشته باشند که 
تاکنون تعداد قابل ملاحظه ای از واحدها این طرح را رعایت کردند.وی افزود: برای امسال، یک هزار واحد 
مشمول طرح طبقه بندی مشاغل در کشور هدف گذاری شده است که در راستای برنامه های تحولی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیگیری می شود.معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به مقاوله نامه 
۱۵۵ اشاره کرد و گفت: نکته  مهم در این مقاوله نامه، افزایش دامنه  شمولِ موضوع ایمنی و بهداشت کار 
است؛ به طوری که در گذشته صرفا حوادث و کارگاه های مشمول قانون کار موضوع این قوانین بود اما 
طبق قانون و آیین نامه همه  افرادی که فعالیت اقتصادی دارند، از جمله کارمندان دستگاه اجرایی، نیز 
تحت شمولیت این قانون قرار می گیرند.رعیتی فرد اظهار کرد: موضوع صیانت از نیروی انسانی یکی از 
دغدغه های مهم وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی است. به گزارش بازار، وی ادامه داد: باید از ظرفیت 
تشکل های کارگری و کارفرمایی برای تشکیل کمیته های حفاظت فنی و بهداشت کار و راهکارهای 
عملیاتی در راستای کاهش حوادث ناشی از کار و صیانت از نیروی کار استفاده شود.معاون روابط کار 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: توجه و تکریم توأمان قشر کارگر و کارفرما در رشد بهره وری و 

ارتقای شور و نشاط اجتماعی تاثیرگذار است و همواره مورد توجه باید قرار گیرد.

ریخت و پاش میلیاردی اداره مالیات استان فارس!
در حالی که از روز گذشته اسنادی مبنی بر هزینه کردهای غیرمنطقی در همایش 
مدیران مالیاتی در استان فارس منتشر شــده است، سخنگوی سازمان امور 

مالیاتی امروز از برکناری معاون امور مالی اداره کل مالیاتی استان فارس خبر داد.
 اسنادی از روز شنبه در فضای مجازی منتشر شد که نشان می دهد، در یک همایش تخصصی 
برای معاونان مالیاتی ادارات کل مالیات سراســر کشــور در اســتان فارس، هزینه های فراوان و 
ریخت وپاش هایی صورت گرفته اســت. به گونه ای که طبق این اسناد برای یک همایش دو روزه 
بیش از ۵/۲ میلیارد تومان هزینه شده بود.فارس برای بررسی صحت و سقم این اسناد با داود خدابنده 
مدیرکل روابط عمومی سازمان امور مالیاتی تماس گرفت که وی نیز گفت: به دستور سیدمحمدهادی 
سبحانیان رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور اداره بازرسی سازمان امور مالیاتی به این مسئله ورود 
کرده و به زودی نتیجه آن اعلام و با افراد متخلف برخورد قاطعی صورت می گیرد.وی این را هم گفته 
بود، اگر موارد عنوان شده در فضای مجازی صحت داشته باشد، افراد متخلف قطعاً برکنار خواهند شد. 
همچنین دیروز بعدازظهر با مهدی موحدی بک نظر سخنگوی سازمان امور مالیاتی تماس گرفت و از 
وی در مورد برخورد با  افراد متخلف در این ریخت و پاش به خاطر برگزاری یک همایش پرسید که 
وی گفت، بعد از بررسی ها انجام شده، معاون امور مالی اداره کل مالیاتی استان فارس به خاطر ریخت 

و پاش بیت المال به بهانه همایش استانی، برکنار شده است.
پیگیری ها و اقدامات سازمان امور مالیاتی در پی حاشیه های نشست سالانه

سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: سازمان امور مالیاتی پاسخگویی به دغدغه های ملت شریف 
ایران و تنویر افکار عمومی را وظیفه خود می داند.مهدی موحدی بکنظر، ســخنگوی سازمان امور 
مالیاتی کشور در گفت وگو با فارس، در مورد حواشی نشست مدیران سازمان امور مالیاتی در مهر ماه 
سال جاری در شیراز اظهار کرد: در پی برگزاری همایش مدیران کل سازمان امور مالیاتی، ابهاماتی 
درباره هزینه های همایش در فضای مجازی مطرح شــد که رئیس سازمان در ابلاغی به مدیران 
نظارتی سازمان یعنی حراست، بازرسی و دادستانی مالیاتی دستور رسیدگی در اسرع وقت برای برخورد 
با عوامل دارای تقصیر یا قصور و نظارت ها و مراقبت های آتی را صادر کردند.وی به جزئیات انتشار این 
حواشی در رسانه ها و واکنش سازمان امور مالیاتی به آن پرداخت و در ادامه گفت: بخشی از اطلاعات 
و تفاسیر منتشر شده مخدوش است، اما در مورد بخشی از هزینه ها نیز باید گفت که  با توجه به امکان 
صرفه جویی و غیرقابل قبول بودن همین حد از عدم صرفه جویی در دولت مردمی،  مسئول مرتبط 
در اداره کل فارس از مسئولیت خود برکنار شد.موحدی در ادامه ضمن بیان تعامل با نهادهای نظارتی 
افزود: لازم به ذکر است دستگاه های نظارتی بیش از یک ماه است که در جریان جزئیات هزینه کرد 

این نشست قرار دارند.

اخبار کوتاه 

هنوز ابهامات پرونده تخلف ۳.۷ میلیارد دلاری چای دبش برطرف نشده 
و تکلیف چای های در انبار مانده این برند مشــخص نشده که خبر ثبت 
سفارش چای وارداتی از سریلانکا در برابر طلب نفتی ایران بر سر زبان ها 

افتاده است.
احمدرضا بخشی، مدیرعامل انجمن تخصصی محصول چای ایران با بیان اینکه بعد از 
یک وقفه در واردات چای، ثبت سفارش این محصول آغاز شده است، گفت: چای سیلان 
سریلانکا با طلب نفتی که از این کشور داریم، تهاتر می شود.وی افزود: ثبت سفارش چای 
علاوه بر سریلانکا از هند نیز انجام می شود؛ اما با توجه به طلب نفتی بخش عمده واردات 
از سریلانکا خواهد بود.در همین زمینه سعید رحمت سمیعی، رییس هیات مدیره سندیکای 
کارخانجات چای شمال به اقتصادآنلاین گفت: قرار شده ایران در مقابل طلبی که از سریلانکا 
 دارد چای دریافت کند، این توافق از قبل وجود داشــته و مورد جدیدی نیســت.وی افزود:
 ۲۰ هزار تن چای خارجی کم داریم، قرار شده یک بخشی از سریلانکا وارد شود و بخش 
دیگر را هم تجار در مقابل هر یک کیلو چای داخلی که خرید می کنند دو کیلو ثبت سفارش 
انجام دهند، در مجموع ۱۰ هزار تن چای داخلی خریداری و ۲۰ هزار تن ثبت سفارش انجام 
شود، اما متاسفانه با وجود گذشت چند ماه و انجام مذاکرات، تا الان این رقم به ۳۰۰ هزار تن 
نرسیده است. سمیعی گفت: ۳۰هزار تن چای در داخل تولید می شود که ۱۰ هزار تن از آن 
صادر می شود، کل مصرف چای کشور ۹۰ هزار تن است، بنابراین نیاز به واردات ۷۰ هزار تن 
چای داریم. وی ادامه داد: تولیدکننده ها مخالفتی با واردات چای ندارند، واردات به دلیل کمبود، 
ذائقه و سلایق مختلف مردم انجام می شود؛مساله این است که تولیدکننده ها در شرایطی 
که ارز هنگفت به یک شرکت خاص برای واردات چای داده می شود، دیگر قادر به رقابت 
و ماندن در بازار نیستند. رئیس هیات مدیره سندیکای کارخانجات چای شمال در خصوص 
اختلال ارزی توسط چای دبش نیز گفت: از اتفاقی که توسط این شرکت اتفاق افتاده اطلاع 

دقیقی نداریم، فقط متوجه بودیم که میزان واردات نسبت به صادرات یک اعدادی را رقم 
می زند که برای ما باورکردنی نبود و بعد هم مشخص شد که به جای متوسط ۶۵ هزار تن 
چای، ۱۱۰ هزار تن وارد شده است.سمیعی تصریح کرد: این موارد را که چای ایرانی را به 
کنیا صادر و در آنجا با چای نامرغوب کنیا مخلوط و دوباره وارد کشور کرده اند و بابت آن ارز 
گرفته اند را شنیده اید، فعلا این اول کار است، عاقبت کار را باید ببینید. مدیران کارخانه ها به 
دلیل مازاد واردات نتوانسته چای را بفروشند و حدود ۶۰۰ میلیارد تومان به کشاورزان چایکار 
بدهکار هستند و چایکار پولی ندارد که باغش را آباد کند، اصلا پول فراهم و محصول آماده 
شد، کارخانه داری که محصول سال قبل را نفروخته و انبارهایش جا ندارد چطور می تواند 
محصول جدید بخرد و دپو کند.  وی همچنین در مورد قیمت چای گفت: قیمت چای به 
چندین دلیل پایین است. دلیل اول خروج چای کهنه، تاریخ مصرف گذشته و غیرقابل شرب 
انسانی از انبارها بعد از ۱۵ تا ۲۰ سال است، قاضی حکم به فروش این چای ها داده که این به 
بازار داخلی یا خارجی می رود که باعث شکسته شدن قیمت چای داخلی شده است. هرچند 
حق ندارند این چای کهنه را در بازار داخل توزیع کنند، اما به هر حال نفوذ خواهد کرد. این 
چای تاریخ مصرف گذشته را به قیمت ۲۰ تا ۲۵ هزار تومان می فروشند درحالی که تولید یک 
کیلو چای برای تولیدکننده ۷۵ هزار تومان هزینه داشته است. رییس هیات مدیره سندیکای 
کارخانجات چای شمال دلیل دیگر کاهش قیمت چای را رفع تعهد ارزی دانست و گفت: 
بزرگترین مشکل ما در این مملکت تفکر نادرست مسئولین کشور از وزارت جهاد گرفته به بالا 
و پایین است. صادرکننده ای که بخواهد چای ایرانی صادر کند باید با قیمت دلار بازار آزاد که 
به فرض ۵۰ هزار تومان است صادر کند اما وقتی دلار را پس می گیرد دلار ۴۳ هزار تومانی 
است و ۷ هزار تومان ضرر می کند و تنبیه می شود. در مقابل واردکننده به این شکل تشویق 
می شود که دلار ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی دریافت چای وارد و آن را با ارز ۴۳ یا ۵۰ هزار تومانی 

می فروشد. از این احمقانه تر هیچ تفکری نمی تواند وجود داشته باشد.

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با بیان این که در چهار 
ماه گذشته ۲۰۰۰ تخت بیمارستانی به مراکز درمانی کلانشهر 
تهران افزوده شده است، از تکمیل کمربند سفید بیمارستانی در 

شهرهای اقماری اطراف تهران خبر داد.
دکتر بهرام عین اللهی در حاشیه بازدید از کلان بیمارستان غدیر تهران، گفت: 
در دولت مردمی طی چهار ماه ۲۰۰۰ تخت بیمارستانی و دو کلان بیمارستان 
در تهران راه اندازی شده و در مجموع ۱۶ هزار تخت بیمارستانی جدید در کشور 
به بهره برداری رسیده است.وی  افزود: کمربند سفید بیمارستانی در شهرهای 
اقماری تهران همچون شهریار، فردیس، ورامین، پاکدست، اسلامشهر و ملارد 
ایجاد شده و در حال توسعه اســت. وزیر بهداشت تلاش برای ارائه رایگان 
خدمات درمانی به کودکان زیر هفت سال کشور را از اهداف وزارت بهداشت 
ذکر و اظهارکرد:  هدف دولت، ارائه رایگان خدمات درمانی به محرومان است و 
رایزنی با دستگاه های مربوطه در این خصوص ادامه دارد. به گزارش ایسنا ،عین 
اللهی با بیان این که با راه اندازی صندوق حمایت از بیماران خاص، خدمات 
بیماران نشان دار تحت پوشش سازمان بیمه سلامت، برخط ارائه می شود، 
گفت: امروز پنج ماه پس از راه اندازی بیمارستان غدیر برای بازدید و بررسی 
روند ارائه خدمات سلامت به این بیمارستان آمدیم و خوشبختانه شاهد تلاش 
بی وقفه کادر متعهد سلامت هستیم که با  اقدام جهادی این مجموعه بزرگ 
درمانی را راه اندازی کرده اند.وی بهره برداری از کلان بیمارستانی با ظرفیت و 
بزرگی غدیر را ثمره مدیریت جهادی برشمرد که توسط دولت، مدیران وزارت 
بهداشت، پزشکان، پرستاران و کارکنان دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
انجام شده است.وزیر بهداشت خاطرنشان کرد: بیمارستان غدیر دارای فضا و 
امکانات بسیار و پیشرفته ای است که به دلیل ارائه خدمات دولتی تحت پوشش 

بیمه، به طور عمده پذیرای بیماران از مناطق کم برخوردار و محروم تهران و 
کشور است. عین اللهی با اشاره به این که کلان بیمارستان غدیر تمام تخصص 
ها و امکانات لازم برای ارائه خدمات جامع ســلامت را داراست، یادآور شد: 
هدف وزارت بهداشت از راه اندازی کلان بیمارستان ها ارائه خدمات سلامت 
به طور جامع است زیرا پراکندگی بیمارستان های کوچک، جابجایی بیماران را 
به ویژه در کلانشهرها در پی دارد که با مشکلات عدیده ای همراه است. وی 
وجود انواع امکانات پیشرفته بیمارستانی اعم از تصویربرداری، ۲۴ اتاق عمل، 
اورژانس بزرگ و پیشرفته در کلان بیمارستان غدیر را مورد اشاره قرار داد و 
گفت: خوشبختانه امروزه دانشمندان، استادان و پزشکان بسیار برجسته ای در 
اختیار داریم که در دانشگاه های علوم پزشکی کشور در حال تلاش هستند 
و مانند دوران همه گیری کرونا فداکاری می کنند.وزیر بهداشت از راه اندازی 
۳۹ خدمت سلامت در پنجره هوشمند خدمات خبر داد و اظهار کرد: در حال 
تعامل با سازمان امور اداری و استخدامی برای ارائه خدمات بیشتر به مردم از 
طریق پنجره هوشمند خدمات هستیم و تاکنون ۳۹ خدمت در پنجره  خدمات 
هوشمند قرار گرفته است.عین اللهی ضمن اعلام مخالفت وزارت بهداشت با 
توزیع اینترنتــی دارو و داروپیک گفت: توزیع اینترنتی دارو خارج  از مجرای 
داروخانه ها کار بسیار خطرناکی است. با کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
به توافق رسیده ایم که دارو از مجرای داروخانه ها توزیع شود و اگر داروخانه 
تشخیص داد، با مسئولیت خود دارو را اینترنتی عرضه کند.به گزارش وبدا، وی 
با اعلام این که در حال تدوین آیین نامه »دارو پیک« و »توزیع اینترنتی دارو« 
هستیم و با فعالیت های غیرقانونی در این زمینه  مخالفیم، اظهارکرد: با توزیع 
دارو توسط دارو پیک  موافق نیستیم، مگر این که پزشکان و مسئولان فنی 

داروخانه ها با مسئولیت خود اقدام به توزیع دارو با پیک کنند.

چای های تاریخ مصرف گذشته دبش روی هوا  وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد

دولت به فکر واردات چای از سریلانکا در مقابل طلب نفتی! ایجاد کمربند سفید بیمارستانی در استان تهران

بــا وجود فاصله ۲۷ درصدی تورم با درصد پیشــنهادی دولت 
برای افزایش حقوق کارمندان و ۲۵ درصدی با افزایش حقوق 
بازنشستگان، رییس سازمان برنامه و بودجه، آب پاکی را به روی 
دســت کارمندان و بازنشستگان ریخت؛ این گونه که امیدی به 

افزایش بیشتر حقوق نداشته باشند.
براساس آخرین گزارش مرکز آمار ایران، نرخ تورم کشور در آبان ماه ۱۴۰۲ برابر 
با ۴۴.۹ درصد بوده و این در شرایطی است که دولت در لایحه بودجه سال آینده، 
پیشنهاد افزایش ۱۸ درصدی حقوق کارمندان و ۲۰ درصدی حقوق بازنشستگان 
را داشته است. افزایش حقوق البته بنا به گفته داود منظور، به صورت پلکانی اعمال 
می شود.رییس سازمان برنامه و بودجه در تازه ترین اظهارنظر و در دفاع از بودجه 
سال آینده که به حدی محل ابهام و سوال بود که کلیات آن در مجلس انقلابی 
در هفته گذشته رد شد، اعلام کرده؛ میانگین افزایش حقوق کارمندان ۱۸ درصد و 

بازنشستگان ۲۰ درصد است که به صورت پلکانی اعمال می شود.
بر این اساس، کارمندانی که درآمدشان در سطوح بالاتری است، افزایش حقوق 
کمتری خواهند داشــت و کارمندانی که حقوق کمتــری دارند، درصد افزایش 
حقوقشان بیشتر خواهد بود. براساس تاکید رییس سازمان برنامه، اگر رشد متوسط 
۱۸درصد را با توسل به روش های تورمی افزایش دهیم، به نفع مردم نخواهد بود. 
اما رشد پلکانی اثرات تورمی نخواهد داشت و ما مکلف هستیم به تورم تک رقمی 

برسیم.
نمایندگان، پیشنهاد دولت درباره افزایش حقوق را تغییر می دهند؟

با این حال، نمایندگان مخالف لایحه بودجه سال آینده دولت، با انتقاد به افزایش 
۵۰ درصدی مالیات ها که در نهایت باعث فشار مضاعف به مردم می شود، عنوان 
می کنند که در حالی حقوق کارکنان دولت ۱۸ درصد افزایش داشته که ما تورم 
۴۵ درصدی داریم. این یعنی به لحظه ۲۷ درصد از درآمد مردم کاسته شده است.

بهروز محبی نجم آبادی، عضو کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ 
پیش بینی کرده است که نمایندگان مجلس اصلاحاتی در پیشنهاد دولت اعمال 
کنند تا میزان افزایش حقوق کارکنان دولت در سال آینده، حداقل به ۲۰ درصد 
برسد.به گفته او، با وجود این، افزایش ۲۰ درصدی حقوق کارکنان دولت با نرخ 
تورم سنخیتی ندارد و کفاف هزینه ها را نمی دهد و بر اساس قانون، میزان افزایش 
حقوق سالانه باید متناسب با تورم باشد؛ البته ما در قانون برنامه هفتم توسعه به 
دولت این اختیار را دادیم که با اعطای سبدهای معیشتی و کمک های غیر نقدی، از 
کارمندان و طبقات پایین جامعه حمایت کند که این موضوع حتماً باید اجرایی شود.

تورم به چه نقطه ای می رسد؟
اما در حالی دولت به بهانه تورم تک رقمی، درصد عجیبی را برای افزایش حقوق 
کارمندان و بازنشستگان پیشنهاد داده که سناریوهای احتمالی ای که برای تورم در 
ســال آینده وجود دارد، رقم های بالای ۴۰ درصد را نشان می دهد. اگرچه مرکز 
پژوهش های مجلس، با شرط کاهش نقدینگی، پیش بینی کاهش نرخ تورم در 

ســال آینده را دارد، اما کارشناسان اعتقاد دارند که رشد نقدینگی به مدار ۲.۵ تا 
۲.۸ در ســال برمی گردد که نزدیک به ۳۰ درصد رشد نقدینگی است.براساس 
گزارش مرکز پژوهش های مجلس، شــاخص اعتماد مصرف کننده همچنان 
متناسب با وضعیت فعلی اقتصاد افزایش نیافته و این نشان می دهد خوش بینی 

مصرف کنندگان در خصوص شرایط آتی اقتصاد با تردیدهایی همراه است.
بنا به این گزارش، در بخش فقر و نابرابری نیز اشاره شده است که این امکان 
وجود دارد که ضریب جینی در ســال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ به دلیل تورم های بالا 
افزایش یابد. در عین حال، با توجه به کاهش فاصله طبقه متوسط با خط فقر، این 

خطر وجود دارد که نرخ فقر در سال آینده افزایش یابد.
پیمان مولوی، اقتصاددان در همین خصوص با اشاره به شرایط شاخص های 
اقتصادی در سال آینده، با اشاره به این که رشد نقدینگی به مدار ۲.۵ تا ۲.۸ درصد در 
سال برمی گردد که نزدیک به ۳۰ درصد رشد نقدینگی است، می گوید: در انتهای 
امسال نقدینگی به ۸ هزار هزار میلیارد تومان می رسد و اگر سیاست پولی عوض 
نشود و همین روند ادامه پیدا کند و بار دیگر، اتفاقات مثبتی را نبینیم، در انتهای سال 
۱۴۰۳ به نقدینگی نزدیک به ۲ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان اضافه می شود. یعنی 
به ۱۰ هزار هزار میلیارد تومان حجم نقدینگی می رسیم که هم در نوع یک رکورد 
است و هم تقاضای عجیبی در اقتصاد ایجاد می کند که فقط با رشدهای اقتصادی 
۷، ۸ درصدی قابل جبران است و با رشدهای اقتصادی ۲، ۳ درصد قابل جبران 
نیست.وی در گفت وگو با خبرآنلاین تاکید می کند: بر این اساس، ما یک پایایی 
را در تورم خواهیم داشت. به همین دلیل گفتم که تورم به هسته سخت خورده و 
تمام کسب وکارها باید دقت کنند که ما با این روند ادامه خواهیم داد.این اقتصاددان 
متذکر می شود: تورم در خوشبینانه حالت در کانال ۳۵ تا ۴۰ درصد خواهد بود و در 

سناریو میانه، در حدود ۴۰ تا ۴۵ درصد خواهد بود.
قیمت کالاها صعودی است؟

حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار کار نیز در گفت وگو با خبرآنلاین می گوید: 
هنوز نرخ تورمی که حتی به صورت رســمی دولت اعلام کرده، نزدیک به ۴۰ 
درصد است. ما رفته به رفته به پایان سال که نزدیک می شویم، نه تنها این رقم 
کاهش پیدا خواهد کرد، بلکه احتمال افزایش آن هم وجود دارد. بر این اساس، رقم 

۲۰ درصد با کدام مبنا از طرف دولت در بودجه پیشنهاد شده است!؟
او عنوان می کند: نکته دیگری که می خواهم اشاره کنم، بحث افزایش قیمت 
کالاهای اساسی و کالاهای عمومی در کشور است. می دانید که ما از ابتدای سال 
شاهد افزایش قیمت کالاها در نوبت های متعدد هستیم. خیلی از کالاها هم وجود 
دارد که مردم به آنها نیاز ضروری دارند؛ غیر از کالاهای اساســی مثل آموزش. 
هزینه این ها هر روز افزایش پیدا می کند و هیچ نظارتی هم روی آنها وجود ندارد.

حاج اسماعیلی تصریح می کند: بر این اساس، دولت با چه مبنایی، این رقم ها را 
برای حقوق پیشنهاد می دهد؛ آن هم زمانی که روز به روز شاهد افزایش قیمت 
کالاها هستیم و سال آینده هم پیش بینی افزایش قیمت ها در کشور ما وجود دارد.

معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی وعده داده است که تا یک 
ماه و نیم دیگر پروژه ریلی رشت به آستارا آغاز می شود و به گفته 
او، تکمیل آن می تواند نقش عمده ای را در کریدور شمال جنوب 

داشته باشد.
به گزارش تجارت نیوز، شهریار افندی زاده با اشاره به پروژه های کلان وزارت راه و 
شهرسازی گفت: در وزارت راه و شهرسازی دو پروژه کلان وجود دارد یکی نهضت 
ملی مسکن با هدف ساختن چهار میلیون مسکن ظرف چهار سال و موضوع دوم 
پروژه ایران راه یا به تعبیری پروژه ای که بتواند تقاطع کریدور شمال به جنوب و شرق 
و غرب را متصل کند که ایران می تواند نقش عمده ای در این پروژه ایفا کند و در 
منطقه شکوفا بشود و یک ظرفیت بزرگ اقتصادی را برای کشورهای منطقه و 

همسایه ایجاد کند.
اهمیت طرح ایران راه برای کشورهای منطقه و جهان

وی با بیان اینکه وزیر راه و شهرسازی اردیبهشت امسال در اجلاس سه جانبه 
ایران، هندوستان و روسیه پروژه ایران راه را مطرح کرد، گفت: این پروژه می تواند 
ظرفیت بسیار زیادی را برای کشورهای منطقه و کشورهای مهم جهان ایفا کند. 
ایران با ۱۵ کشور به صورت آبی یا خشکی متصل است؛ همچنین کشورهایی تحت 
عنوان کشورهای آسیای مرکزی داریم که در خشکی محصور هستند. با این پروژه 
تمام کشورهای آسیای مرکزی به راحتی می توانند به آب های آزاد متصل شوند. 
در کریدور شــمال جنوب بحث روسیه به سمت ایران و هندوستان و بالاخص 
کشورهای آسیای مرکزی به کشورهای حوزه خلیج فارس و دریای عمان، مطرح 
اســت. از طرف دیگر محور شــرق به غرب، چین به سمت اروپا می تواند نقش 

عمده ای را برای ظرفیت مهمی که در ایران وجود دارد ایفا کند.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: برای این هدف، سه کار عمده 
قرار شد انجام بشود؛ یکی پروژه های زیرساختی است، مسئولیت این کار با وزارت 
راه و شهرسازی است که پروژه های زیرساختی را برای این مسیر فراهم کند. در 
کریدور شمال جنوب پروژه های مهمی مطرح است و آن بحث محورهایی است 
که می تواند از شرق یا غرب دریای خزر باشد و همچنین پروژه هایی که می تواند 
در شرق ایران بین چابهار، زاهدان و سرخس و مشهد باشد.افندی زاده با طرح این 
پرســش که امروزه چرا در دنیا به کریدورهای ترانزیتی یا راهگذر ترانزیتی توجه 
می کنند؟ گفت: راهگذرها پایه ای هستند برای کریدورهای لجستیک، کریدورهای 
لجستیک به مراکزی می گویند که می تواند توزیع کالا را انجام بدهد، کریدورهای 
لجستیکی می توانند درنهایت تبدیل شوند به راهگذرهای تجاری و بعد می شود 
کریدورهای اقتصادی و بعد توسعه ای. برای همین تمام کشورهای دنیا که دنبال 
بســته های اقتصادی هســتند، تلاش می کنند در موضوع حمل ونقل به بحث 
راهگذرها یا کریدورها بپردازند. راهگذرها در دنیا می تواند کشورها را به هم متصل 
می کند، منافع مشترک ایجاد می کند و در روان سازی و مسائل مختلف نقش دارد.

وی با بیان اینکه ایران در دنیا بین کریدور شــمال جنوب و شــرق غرب یک 

تقاطع ایجاد کرده، افزود: ما پروژه های خیلی عمده ای را در ایران داریم که اگر با 
نگاه ترانزیتی به آن ها نگاه کنیم، اولویت های کشور می شوند. ما مُدهای مختلف 
حمل ونقل داریم. به دلیل موقعیتمان و داشتن بنادر در شمال یا جنوب، از حمل ونقل 
دریایــی برخورداریم؛ بیش از ۲۲۰ هزار کیلومتــر راه را داریم که حدود ۳۰ تا ۳۵ 
هزار کیلومتر راه های اصلی هستند؛ در بخش خشکی هم بحث حمل ونقل ریلی 
مطرح است. البته در بخش حمل ونقل ریلی اتصال پیوسته عمل می کند، یعنی قطار 
می تواند از مسیر ریلی بین کشورهای مختلف حرکت کند، بازرسی ها به حداقل 
می رسد و سرعت می تواند به حداکثر خودش برسد، بنابراین به همین علت است 

که در ایران اولویت روی پروژه های ریلی گذاشته شده است.
پروژه رشت - آستارا از یک ماه و نیم دیگر آغاز می شود

معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی با اشاره به پروژه رشت به آستارا و عملیات 
اجرایی آن گفت: طراحی های این پروژه دارد تمام می شود و از دولت روسیه برای 
این کار وامی گرفته شده و با توجه به موافقتنامه بین دو کشور، امیدواریم از ابتدای 
ســال ۲۰۲۴ میلادی، یعنی حدود یک ماه ونیم دیگر این پروژه شروع شود. این 
پروژه ۱۶۲ کیلومتر است و حدود ۳۰ تا ۴۰ درصد پل است و ما با تکمیل شدن 
این حلقه مستقیماً به جمهوری آذربایجان وصل می شویم، از جمهوری آذربایجان 
به روسیه و از روسیه به شمال اروپا؛ یعنی از شمال اروپا از طریق ریل به بندرعباس 
می آییم. این یعنی یک شبکه متصل شده که می تواند نقش عمده ای را در کریدور 

شمال جنوب ایفا کند.
افندی زاده با بیان اینکه پروژه رشت آستارا طبق برنامه پیش می رود، گفت: بعد 
از اینکه موافقتنامه در اردیبهشت ماه امضا شد، نزدیک به ۸ ماه طراحی آن طول 
کشید و ما طبق برنامه ای که داریم، تا پایان سال میلادی ۲۰۲۳ توافق اجرایی بین 
شرکتی که ایران معرفی کرده و شرکتی که روسیه معرفی کرده، صورت می گیرد و 
طراحی ها از سال بعد آغاز می شود. البته در این پروژه علاوه بر شبکه ریلی، تجهیزات 
و ناوگان هم در موافقتنامه وجود دارد. دولت روسیه هم به این پروژه خیلی علاقمند 

است، چون مسیری که انتخاب شده به نفع دو کشور است.
وی با اشاره به پروژه چابهار - زاهدان و یونسی- مشهد بیان کرد: چابهار بندری 
اســت که به دریای آزاد متصل است و می تواند با طی مسیر بسیار کوتاهی، به 
کشورهای آسیای مرکزی حتی افغانستان و کشورهای دیگر متصل شود. این پروژه 
هم یکی از پروژه های کلان وزارت راه و شهرسازی است. از خود چابهار تا زاهدان 
حدود ۶۰۰ کیلومتر است که ۱۵۰ کیلومتر آن کاملًا افتتاح شده و ۴۵۰ کیلومتر 
دیگر ظرف یک سال و نیم تا دو سال آماده می شود. همچنین مسیر زاهدان به 
سمت یونسی که راه آهن بافق به سمت مشهد را قطع می کند، حدود ۹۰۰ کیلومتر 
است که در خراسان جنوبی ریاست محترم جمهور کلنگ آن را زدند و آن هم جز 
پروژه های کلان وزارت راه و شهرسازی است، این مسیر بسیار کمک می کند که 
کشورهای آسیای مرکزی که کشورهای در حال رشد از نظر اقتصادی هستند به 

کشورهای حوزه خلیج فارس و دریای عمان وصل شوند.

رییس سازمان برنامه، آب پاکی را روی دست کارمندان و بازنشستگان ریخت اهمیت طرح ایران راه برای کشورهای منطقه و جهان

طرح  ریلی رشت - آستارا بالاخره کلید می خورد؟ خبری از افزایش حقوق نیست!

اعظمی ساردویی اظهار کرد: در کمیســیون کشاورزی، تمام 
تلاشمان را برای رسیدگی به مطالبات کشاورزان و گندم کاران 
عزیز به کار خواهیم گرفت و برابر هر قانونی که منافع آن ها را در 
نظر نگیرد، ایستادگی خواهیم کرد و به آن رأی موافق نخواهیم داد.
کشاورزی با ارتقای تولید محصولات مختلف غذایی، در تأمین امنیت غذایی 
نقش مهمی ایفا می کند. به عنوان منبع اصلی تأمین غذا، کشــاورزی می تواند 
تأمین کنندۀ مواد غذایی اصلی و تنوع غذایی برای جوامع باشد. همچنین، تنوع 
فعالیت های کشاورزی و ارتباط آن با سایر صنایع مانند فراوری، حمل و نقل و 
بازاریابی، می تواند به بهبود امنیت غذایی کمک کند. به طور کلی، حوزه کشاورزی 
که شامل کشاورزی، دامداری، شیلات و فرآورده های آن است، نقش اساسی در 
تأمین امنیت غذایی دارد.دولت در تامین امنیت غذایی کشور نقش بسیار مهمی 
دارد. این امر شامل اقداماتی مانند تنظیم وضعیت بازارها، تشویق به تولید داخلی 
محصولات غذایی، پشتیبانی مالی از کشاورزان، ارتقاء زیرساخت های کشاورزی 
و فراوری، توسعه فن آوری های کشاورزی و ایجاد سیاست های تغذیه ای مناسب 
برای جوامع مختلف می شود.دولت مســئولیت تنظیم و اجرای استانداردهای 
بهداشــتی و ایمنی غذایی را به عهده دارد تا از تأمین محصولات غذایی ایمن 
و با کیفیت برای جامعه اطمینان حاصل شود. از این رو، تعهد و نقش فعّال دولت 
در تأمین امنیت غذایی از اهمیت بسیار زیادی برخوردار است.کمیسیون کشاورزی 
درباره منابع پیش بینی شده توسط دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۳، نقدهای فراوانی 

داشتند و معتقد بودند که این لایحه نمی تواند نیازهای مهم کشاورزان را برآورده 
کند. کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۳ روز ســه شــنبه ۲۱ آذرماه توسط مجلس رد 
شد.گسترش نیوز برای بررسی ایرادات لایحه بودجه دولت در بخش کشاورزی، 
گفت و گویی با ذبیح الله اعظمی ساردویی انجام داده است که در ادامه می خوانید.

اهمیت خودکفایی
اعظمی ساردویی درباره توقعات مجلس از دولت در حوزه کشاورزی گفت: دولت 
موظف به تامین کالاهای اساسی مردم نظیر گندم و جو در هر شرایطی است و در 
این مسئله تردیدی وجود ندارد. درصورت بهره گیری از تولیدات داخلی، از طریق 
خرید ریالی از کشاورز این امر محقق می شود و در صورت تامین ارزاق مدنظر 
از خارج، باید به قیمت دلاری خریداری شــود.او ادامه داد: با توجه به این موارد، 

تمرکز دولت باید با ایجاد رونق در حوزه کشاورزی باشد تا بتوانیم مواد غذایی خود 
را به صورت خودکفا تولید کنیم. جنگ اخیر روسیه و اوکراین به ما این موضوع 
را اثبات کرد که خودکفایی و تکیه بر توانمندی های خود می تواند تاثیرات مثبت 
و چشــمگیری بر اقتصاد کشور و به ویژه حوزه کشاورزی و بحث مهم امنیت 

غذایی داشته باشد.
دولت باید شفاف سازی کند

اعظمی ساردویی تصریح کرد: در سال ۱۴۰۱، دولت با فاصله دو هفته پول گندم 
کاران را پرداخت کرد؛ اما در سال ۱۴۰۲، مشکلات فراوانی دراین باره به وجود 
آمد که به دنبال آن اعتراضات و گلایه مندی های به حق مردم را شاهد بودیم. 
دولت علی رغم اخطار نمایندگان مجلس، اقدام موثری در این زمینه صورت نداد و 
صدای ما در کمیسیون کشاورزی نیز به جایی نرسید. البته در آن مقطع، وزیر جهاد 
و کشاورزی وقت قصد همکاری داشت، اما سازمان برنامه و بودجه مبلغ مدنظر 
را تامین نکرد.وی درباره با تامین منابع لازم برای کالاهای اساسی مانند گندم، 
در بودجه پیشنهادی دولت اظهار کرد: دولت برای تامین کالاهای اساسی مانند 
گندم، جدول هدفمندی  یارانه نان، گمرک، مالیات و فروش نفت را در نظر گرفته 
است که برای کمیسیون کشاورزی مجلس این اقدامات ابهامات زیادی دارد و قوه 

مجریه دراین باره باید شفاف سازی بیشتری انجام دهد.
بی اعتنایی دولت به کشاورزی

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس در ادامه خاطرنشان کرد: دولت در حالی وعده 

دستیابی به رشد ۸ درصدی در بخش کشاورزی را داده است که مطابق آخرین 
آمار، این حوزه با رشد منفی روبه رو بوده است. به باور من، دولت بخش کشاورزی 
کشور را در اولویت کارهای خود قرار نداده است و از گذر این بی اعتنایی، احتمالًا 
در ماه های آینده شاهد نارضایتی های بیشتری از جانب کشاورزان و گندم کاران 
خواهیم بود.نماینده مردم کرمان در مجلس ضمن اشاره به مشکلات اساسی 
کشاورزان، گفت: »نداشتن توجه به نیازهای اساسی کشاورزان، تبعات بدی برای 
دولت خواهد داشــت و از این رو باید در لایحه اصلاحی بودجه، همۀ این موارد 
لحاظ شود تا این بار با مخالفت نمایندگان مواجه نشود.عضو کمیسیون کشاورزی 
ادامه داد: ما در کمیسیون کشاورزی، تمام تلاشمان را برای رسیدگی به مطالبات 
کشاورزان و گندم کاران عزیز به کار خواهیم گرفت و برابر هر قانونی که منافع 
آن ها را در نظر نگیرد، ایستادگی خواهیم کرد و به آن رای موافق نخواهیم داد.
اعظمی ساردویی دربارۀ توجه دولت به تأمین گندم در لایحه بودجه گفت: ما در 
سال گذشته، ۱۵۶ همت صرف خرید گندم صرف کردیم. دولت نباید برای تامین 
گندم مورد نیاز کشــور بهانه تراشی کند و بر سر مردم و مجلس منت بگذارد. 
درصورت برخورد با بن بست مالی، دولت باید با استفاده از ارز و خرید دلاری، گندم 
کشور را تأمین می کرد.او در پایان اضافه کرد: »دربارۀ تخصیص منابع لازم برای 
تأمین کالاهای اساسی مثل گندم، طی سال گذشته شاهد سوءمدیریت های 
غیرقابل قبول از سوی دولت بودیم. امیدوارم در لایحه پیشنهادی، موارد نقد شده 

اصلاح شود و این بار شاهد شفاف سازی منابع مالی باشیم.

نگاه سرد دولت به کشاورزان در بودجه 1403 
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس: پول گندمکاران چه شد؟


